

八十五學年度 工業工程 系(所) 工業工程組碩士班研究生入學考試

科目 工程統計 科號 3501 共 4 頁第 1 頁 *請在試卷【答案卷】內作答

1. (10 pts.) Data-display methods (illustrated in terms of graph, charts, or diagram) can be used to record, summarize, or display data in such a way that are easy to use. Now, name three different data-display methods and explain how they are constructed.
2. (15 pts.) Let X be the number of defectives in a sample of size n . Then the probability distribution for the sample $f(x|p)$ follows binomial distribution with parameter p , which is the defective rate. Suppose we take a sample of size 2 and one defective item is found. We try to estimate p using different approaches.
 - (a) (5 pts) Give the Maximum Likelihood estimator of p .
 - (b) (5 pts.) Give the moment estimator of p . (Hint. Write p in terms of k^{th} moments and then estimate moments using sample moments.)
 - (c) (5 pts.) Give a Bayes estimate of p . Assume that the prior distribution of the defective rate follows uniform distribution $U(0,1)$.
3. (10 pts.) The golf scores of two competitors, A and B, are recorded over a period of 10 days. Golfer A claims that her game is better than that of B. Use the following data to test this claim. Assume that the playing conditions on different days are different. Make additional assumptions if necessary.

days	Golfer A	Golfer B
1	43	51
2	82	84
3	77	74
4	79	82
5	39	48
6	51	53
7	66	61
8	55	59
9	61	75
10	43	48

4. (20 pts.) Ten compressors with a failure probability $p = 0.1$ are tested.
 - (a) What is the expected number of failure?
 - (b) What is the variance of number of failure?
 - (c) What is the probability that none will fail?
 - (d) What is the probability that two or more will fail?

八十五學年度 工業工程系(所) 工業工程組碩士班研究生入學考試

科目 工程統計 科號 350 共 4 頁第 2 頁 *請在試卷【答案卷】內作答

5. (15 pts.) An engineer approximates the reliability of a cutting assembly by

$$R(t) = \begin{cases} (1 - t/t_0)^2 & 0 \leq t \leq t_0 \\ 0 & t \geq t_0 \end{cases}$$

- Determine the failure rate (Hint. $\lambda(t) = \frac{f(t)}{R(t)}$).
- Does the failure rate increases or decrease with time?
- Determine MTTF (mean time to failure).

6. (10 pts.) 假設某工廠有四條生產線同時生產同一產品，為觀察生產線狀況，分別從中抽取6, 7, 6, 4件產品，得其長度的平均值 μ_i 及變異數 σ_i^2 分別為：

$$\mu_i : 75.5, 78.3, 70.0, 87.8 \quad , \quad i = 1, 2, 3, 4$$

$$\sigma_i^2 : 8.24, 7.02, 9.03, 5.8$$

- 請以 $\alpha = 0.05$ 檢定此四條生產線產品之 μ_i 是否有顯著差別？
- 求算共同變異數 σ^2 之95%信賴區間。

7. (10 pts.) 某公司被檢舉對男女從業員在薪資上有明顯的差別待遇，經抽訪數位男女作業員後，得其起薪之統計資料如下：

男	女
$n_1 = 11$	$n_2 = 14$
$\bar{X}_1 = 20,400$	$\bar{X}_2 = 19,850$
$\hat{s}_1 = 1,100$	$\hat{s}_2 = 1,350$

假設母體皆為常態分配

- 試以 $\alpha = 0.1$ 檢定二母體之變異數是否相等？
- 試以 $\alpha = 0.1$ 檢定男女作業員薪資是否有明顯差異？

八十五學年度 工業工程 系(所) 工業工程 組碩士班研究生入學考試

科目 工程統計 科號 3501 共 4 頁第 3 頁 *請在試卷【答案卷】內作答

8. (10pts.) 在某次考試中，甲生的成績為統計66分，微積分82分，而統計在全班的平均分數為50分，標準差為11分，微積分在全班的平均為73分，標準差為9分，
假設二個考試中考生皆為相同一批人，請問甲生在那一科中的表現較為傑出？

